
HOMILIA A LA OBERTURA DE CURS DE VIDA CREIXENT 
Es Mercadal, 28 de setembre de 2021 

 Missa de la Mare de Déu,  mare de la santa esperança - 
 
 
He volgut començar el curs de "Vida Creixent" celebrant aquesta Missa en la que se'ns 
convida a contemplar Maria com la mare de la santa esperança. Em semblava oportú 
fer-ho així per dues raons. 
 
Necessitem viure l'esperança 
 
La primera és que em sembla que l'esperança és una virtut molt necessària 
especialment en els temps que vivim. El món que ha deixat la pandèmia del covid 19 és 
un món que ens té desconcertats. Tots hem comprovat que som fràgils i vulnerables, 
però, quan es perd l'horitzó sobrenatural, ens tornam incapaços d'explicar el perquè i 
de donar sentit a allò que vivim. Són molts els que sembren el desànim i la 
desesperança, i susciten els temors i la desconfiança. Els cristians hem de donar 
testimoni que som homes i dones audaços, que obren camins d'esperança, que 
confien en un món més just i treballen per aconseguir-ho. 
 
No oblidem que la font de tota aquesta esperança és Déu. Conèixer i estimar Déu ens 
fa advertir que podem posar en Ell la nostra vida, confiant que sempre ens acollirà i 
empararà. Conèixer a Déu ens torna també la confiança en l'ésser humà, que Déu 
estima d’una manera irrevocable. Posar la nostra vida a les seves mans ens dóna 
confiança també enmig de les dificultats, de la malaltia i fins i tot de la mort. El creient 
sempre pot dir: el Senyor és el meu pastor; encara que passi per barrancs tenebrosos 
no tinc por de res. 
 
Maria, mare de l'esperança 
 
Ens ajuda molt a viure aquesta virtut de l'esperança contemplar Maria. Aquesta és la 
segona raó per la qual he escollit aquesta Missa. Podem mirar Maria com a dona que 
va viure l'esperança durant tota la seva vida. Pensem en el moment de l'anunciació, 
quan accepta des de la fe ser la mare del Fill de Déu. Podem pensar també en la vida 
pública de Jesús, en la qual la mare actua des d'una confiança total en el seu fill. 
Pensem, sobretot, en Maria al peu de la creu, vivint amb dolor però també amb 
esperança l'angoixa de veure el seu fill patint penjat de la creu. En el prefaci d'aquesta 
missa es resumeix tot dient que Maria, la humil esclava, va confiar en Déu plenament, 
creient en la seva paraula. Mirant a Maria podem aprendre a elevar la mirada al cel en 
tot moment i cercar en Déu el sentit de tot el que ens passa. Ella és mare que ens 
ensenya a esperar. 
 
Però, a més, hi ha una altra raó important per la qual Maria encoratja la nostra 
esperança i és que, des de la seva  Assumpció, ella brilla en el cel assenyalant la meta 
cap a la qual ens dirigim. Maria ens ha precedit en el camí cap al cel i ha entrat en la 
plena comunió amb Déu. Ella ens indica cap a on caminam i ens ensenya quin és el 
camí. "Feu el que Ell us digui", deia als criats del casament i ens repeteix a nosaltres 



convidant-nos a escoltar la paraula de Crist i fer allò que ens diu. Maria és alè, consol i 
fortalesa dels cristians, mentre caminam cap al Pare. A més, ella ens acompanya i 
encoratja a les dificultats, com va fer-ho amb aquells nuvis a Canà. 
 
Ser testimonis de l'esperança 
 
Es precís que els cristians visquem plens d'esperança. Així ens convertirem per als 
altres en portadors d'esperança. Hem de portar esperança a tanta gent cansada, que 
viu plena de recels i temors. El pla pastoral de la nostra Diòcesi ens demana als 
cristians ser valents i sortir als camins per transmetre als homes el goig de l'Evangeli. 
Volem ser una Església que surt a evangelitzar. 
 
En el curs que ara comencam, els grups de Vida Creixent teniu l'oportunitat de ser per 
als altres testimonis d'esperança. La fe en Déu ens omple d'un optimisme i confiança 
que hem de transmetre als altres: a altres persones grans, però també als vostres 
familiars i amics. Així ho cantam a l’himne de Vida creixent: “Amb una flama 
d’Esperança encesa / que encara resta un camí per fressar,/ caminarem amb tota la 
fermesa / per dur l’alegria al cor de tot germ”. 
 
En l'Encíclica "Fratelli tutti", escrita fa tot just un any, el Papa Francesc ens convidava a 
obrir camins d'esperança per als homes. I deia: "L'esperança és audaç, sap mirar més 
enllà de la comoditat personal, de les petites seguretats i compensacions que 
estrenyen l'horitzó, per obrir-se a grans ideals que fan la vida més bella i digna. 
Caminem amb esperança " (n. 55). 
 
Sota l'empar de Maria 
 
Posam sota la protecció de Maria tot el curs que comença. Ella ens ensenya a viure la 
nostra vida aixecant la mirada cap amunt i, des del cel, ens assenyala la meta i 
acompanya el nostre camí. Que la Mare de Déu, mare de la santa esperança, ens faci 
ser per als altres testimonis de l'esperança.  
  



HOMILÍA EN LA APERTURA DE CURSO DE VIDA CREIXENT 
Es Mercadal, 28 de septiembre de 2021 

- Misa de la Virgen María madre de la santa esperanza – 
 

He querido comenzar el curso de “Vida creixent” celebrando esta Misa en la que se nos 
invita a contemplar a María como la madre de la santa esperanza. Me parecía 
oportuno hacerlo así por dos razones. 
 
Necesitamos vivir la esperanza 
 
La primera es que me parece que la esperanza es una virtud muy necesaria 
especialmente en los tiempos que vivimos. El mundo que ha dejado la pandemia del 
covid 19 es un mundo que nos tiene desconcertados. Todos hemos comprobado que 
somos frágiles y vulnerables, pero, cuando se pierde el horizonte sobrenatural, nos 
volvemos incapaces de explicar por qué, de dar sentido a lo que vivimos. Son muchos 
los que siembran el desaliento y la desesperanza, y suscitan los temores y la 
desconfianza. Los cristianos debemos dar testimonio de que somos hombres y mujeres 
audaces, que abren caminos de esperanza, que confían en un mundo más justo y 
trabajan por ello. 
 
No olvidemos que la fuente de toda esta esperanza es Dios. Conocer y amar a Dios nos 
hace advertir que podemos poner en Él nuestra vida, confiando en que siempre nos 
acogerá y amparará. Conocer a Dios nos devuelve también la confianza en el ser 
humano, al que Dios ama de modo irrevocable. Poner nuestra vida en sus manos nos 
da confianza también en medio de las dificultades, de la enfermedad e incluso de la 
muerte. El creyente siempre puede decir: el Señor es mi pastor, aunque camine por 
cañadas oscuras nada temo. 
 
María, madre de la esperanza 
 
Nos ayuda mucho a vivir esta virtud de la esperanza contemplar a María. Esta es la 
segunda razón por la que he escogido esta Misa. Podemos mirar a María como mujer 
que vivió la esperanza durante toda su vida. Pensemos en el momento de la 
anunciación, cuando acepta desde la fe ser la madre del Hijo de Dios. Podemos pensar 
también en la vida pública de Jesús, en la que la madre actúa desde una confianza total 
en su hijo. Pensemos, sobre todo, en María al pie de la cruz, viviendo con dolor pero 
también con esperanza la angustia de ver a su hijo sufriendo colgado del madero. En el 
prefacio de esta misa se resume todo diciendo que María, la humilde esclava, confió 
en Dios plenamente, creyendo en su palabra. Mirando a María podemos aprender a 
elevar la mirada al cielo en todo momento y buscar en Dios el sentido de todo lo que 
nos sucede. Ella es madre que nos enseña a esperar. 
 
Pero, además, hay otra razón importante por la que María alienta nuestra esperanza y 
es que, desde su Asunción, ella brilla en el cielo señalando la meta hacia la cual nos 
dirigimos. María nos ha precedido en el camino hacia el cielo y ha entrado en la plena 
comunión con Dios. Ella nos indica hacia dónde caminamos y nos enseña cuál es el 
camino. “Haced lo que Él os diga”, decía a los criados de la boda y nos repite a 



nosotros invitándonos a escuchar la palabra de Cristo y hacer lo que nos dice. María es 
aliento, consuelo y fortaleza de los cristianos, mientras caminamos hacia el Padre. 
Además, ella nos acompaña y alienta en las dificultades, como hizo con aquellos novios 
en Caná. 
 
Ser testigos de la esperanza 
 
Es necesario que los cristianos vivamos muy llenos de esperanza. Así nos 
convertiremos para los demás en portadores de esperanza. Hemos de llevar esperanza 
a tanta gente cansada, que vive llena de recelos y temores. El plan pastoral de nuestra 
Diócesis nos pide a los cristianos ser valientes y salir a los caminos para transmitir a los 
hombres el gozo del Evangelio. Queremos ser una Iglesia que sale a evangelizar. 
 
En el curso que ahora comenzamos, los grupos de vida creixent tenéis la oportunidad 
de ser para los demás testigos de esperanza. La fe en Dios nos llena de un optimismo y 
confianza que hemos de transmitir a los demás: a otras personas mayores, pero 
también a vuestros familiares y amigos.  
 
En la Encíclica “Fratelli tutti”, escrita hace apenas un año, el Papa Francisco nos 
invitaba a abrir caminos de esperanza para los hombres. Y decía: “La esperanza es 
audaz, sabe mirar más allá de la comodidad personal, de las pequeñas seguridades y 
compensaciones que estrechan el horizonte, para abrirse a grandes ideales que hacen 
la vida más bella y digna. Caminemos en esperanza” (n. 55). 
 
Bajo el amparo de María 
 
Pongamos bajo el amparo de María todo el curso que comienza. Ella nos enseña a vivir 
nuestra vida mirando siempre hacia lo Alto y, desde el cielo, señala la meta y 
acompaña nuestro caminar. Que la Virgen María, madre de la santa esperanza, nos 
haga ser para los demás testigos de la esperanza.   


